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Mevrouw M. Das    secretaris 
 
 

1. Opening en mededelingen 
De voorzitter heet de aanwezigen van harte welkom bij het bestuurlijk 
overleg. 
De inspectie heeft geen mededelingen. 
De deelnemers zijn akkoord met de agenda. 
 

2. Bijstelling onderzoekskaders 
Doel: overeenstemming bereiken over de wijzigingen in de 
onderzoekskaders po, (v)so, vo en mbo. 
Toelichting: De afspraak is dat de onderzoekskaders jaarlijks 
geactualiseerd worden op basis van nieuwe wet- en regelgeving. De 
wijzigingen in de onderzoekskaders hebben dus enkel betrekking op de 
wetswijzigingen, verwijzingsfouten naar wetsartikelen en op taal- 
en formuleringsfouten. Wijzigingen die voortkomen uit inhoudelijke 
evaluaties zullen in 2019 worden doorgevoerd. 
 
Voorstel wijziging 1: 
PO-Raad vraagt wat wordt bedoeld met “eigen” . Dit staat tot nu toe 
zonder haakjes volgens de inspectie. Een school kan ook het oordeel goed 
krijgen op een standaard als ze niet alleen aan de wettelijke vereisten 
voldoen maar meer dan de basiskwaliteit bieden. Dit kunnen specifieke 
zaken zijn vanuit hun eigen visie waarmee ze zich onderscheiden, maar 
ook door bijvoorbeeld extra kwaliteit te bieden boven op de basiskwaliteit. 
Volgens de PO-Raad wordt dit daardoor een ingewikkelde discussie.  
De inspectie antwoordt dat de inhoudelijke evaluatie volgend jaar komt., 
daarom is er nu zo min mogelijk gewijzigd in de kaders. 
 
Primair onderwijs: 
Onderwijscoöperatie vraagt in zijn algemeenheid hoe ga je om met de 
actuele ontwikkelingen in het licht van wat hier staat inzake de 
zeggenschap van de leraar? 
Volgens de VO-raad zijn de dingen die hier staan echt strategisch op HRM 
beleid.  
Volgens de inspectie is het toezicht het sluitstuk van beleid, maar het gaat 
hier wel om een specifieke situatie. De wet is nog steeds wet. 
 
VO-raad bij KA2: vraagt hoe je nu de kwestie van de professionele ruimte 
gaat vaststellen. 
De inspectie antwoordt dat het sowieso lastig is om kwaliteitscultuur vast 
te stellen en hoe goed dit is. We kijken hier op verschillende niveaus naar.  
De inspectie kijkt hier nog naar dit punt. 
 
Speciaal onderwijs 
Geen opmerkingen. 
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Voortgezet onderwijs 
VO-raad inzake Caribisch Nederland, blz.4. toelichting. Dit zijn bijna 
politieke aangelegenheden en vraagt zich dan ook af of het redelijk is om 
daar dezelfde maatstaven te nemen als hier, we doen ze daarmee 
onrecht. We moeten op alle mogelijke fronten daarvoor aandacht vragen. 
PO-Raad  vindt dat er vooral aandacht moet zijn voor het eerste deel.  
De inspectie merkt op dat we inmiddels door de aandacht voor de kwaliteit 
van het onderwijs daar al veel hebben bereikt. 
De oproep is gehoord door de inspectie. 
 
Middelbaar Beroeps Onderwijs 
JOB inzake zaken die zijn verwijderd .i.vm. het toelatingsrecht. In het 
kader staat hier niets over. 
De inspectie wil op basis van signalen bij het toelatingsrecht dat heel 
graag thematisch volgen. 
 
Alle aanwezigen stemmen in met de onderzoekskaders po, vo, (v)so en 
mbo. De kaders worden nu vastgesteld en gaan door naar de Minister en 
de Kamer. 
De inspectie kijkt nog naar de formulering rondom het leerlingenregister. 
 

3. Staat van het Onderwijs en Jaarwerkplan 
Toelichting: inmiddels is de Staat van het Onderwijs verschenen en we 
horen graag van u op welke  thema’s we door moeten gaan en wat uw  
thema’s zijn voor het Jaarwerkplan. De inspectie presenteert de 
voorgenomen thema’s.  
 
Staat van het Onderwijs: 
De inspectie wil meer inzicht krijgen in verklaringen en mechanismen die 
eronder liggen. 
PO-Raad is  blij met de opmerking inzake verklaringen/mechanismen en 
vindt het een belangrijke draai in de ontwikkeling. 
VO Raad: Wat zou er interessant zijn? Hoe kan het nu als je kijkt naar 
gemiddelde eindresultaten. Havo, vwo en vmbo, dat de havo structureel 
lagere resultaten oplevert?  Een hypothese is dat havo veel te veel vwo 
min is. Scholen moeten daarmee aan de slag gaan vanuit hun eigen 
praktijk. 
Een constatering van de inspectie is dat er verschillen zijn tussen scholen. 
De vraag is dan ook zijn populaties wel zo gelijk en zijn er andere 
verklaringen voor die verschillen. 
Ouders & Onderwijs vindt het jammer dat er geen gezamenlijk gesprek 
ontstaat met de inspectie inzake de ontwikkelingen die de inspectie 
constateert. Met name de autonomie, sturing en kwaliteitszorg is een 
thema waar we mee verder moeten. Wellicht een idee om te zoeken naar 
het letterlijk voeren van het gesprek, dus meer naar onszelf toetrekken. 
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Inzake de vraag naar nieuwe thema’s constateert Ouders & Onderwijs 
verschillen tussen scholen en plekken in het land bij passend onderwijs, 
tegelijk is dit heel erg onzichtbaar, waardoor je geen publiek gesprek kunt 
voeren. Waar mogelijk ook transparantie bieden in de informatie richting 
ouders. Dit is een oproep aan ons allen, niet alleen voor de inspectie. 
LAKS constateert dat er erg veel uitval is in het vervolgonderwijs en ver 
bovenaan staat het hbo.  Er moet aandacht komen voor de doorstroom 
havo naar hbo. Daarnaast zie je bij segregatie steeds meer het opkomen 
van schaduwonderwijs, het LAKS is heel benieuwd hoe dit het reguliere 
onderwijs ondermijnd. Ook benieuwd naar wat het verandert aan de 
resultaten, is het puur verhogend en hoe werkt het qua samenspel in de 
klas. Grote verschillen tussen schaduwonderwijs en regulier onderwijs en 
de verwachtingen van de docent. Wat is de invloed van het 
schaduwonderwijs? 
Ook is het LAKS van mening dat de medezeggenschapsraden steeds meer 
zeggenschap krijgen, maar deze zijn nog lang niet professioneel genoeg. 
Hoe gaan we ervoor zorgen dat dit verbetert? 
Onderwijscoöperatie vraagt bij lerarentekort of er een causale relatie is 
tussen het voor de klas krijgen van gekwalificeerde vakdocenten en de 
relatie tussen bevoegdheid, bekwaamheid en verschillen tussen scholen. 
Dit hangt ook samen met segregatie. 
JOB bij het thema kwaliteitszorg en kwaliteitscultuur in een school met de 
huidige arbeidsmarkt voor leraren en schoolleiders. De kwaliteitscultuur is 
bijzonder lastig meetbaar en gaat met name over de ervaren 
kwaliteitscultuur. Wat doet het inspectiekader met de kwaliteitscultuur van 
een school? 
PO-Raad vindt dat de Staat van het Onderwijs veel meer een langjarig 
verhaal moet worden. Wat geagendeerd is blijven volgen en niet allerlei 
nieuwe thema’s erbij halen. Zeker het lerarentekort blijven volgen. De 
vraag daarbij is wel wat de rol van de inspectie is; agenderend of sturend. 
Bereiken we wel het juiste effect in agenderen.  
PO-Raad betreurt het dat er in het veld de reactie is dat mensen gewoon 
doorgaan (als ze het stof weer van de kleren hebben geslagen) en dat 
leraren en schoolleiders boos zijn. 
Het effect van de boodschap wordt daardoor minder en werkt averechts. 
VO-raad constateert dat de boodschap was dat de kwaliteit van het 
onderwijs minder wordt.  Je moet af van de jaarlijkse geseling door de 
staat van het onderwijs. Volgens de PO-Raad vraagt het om bezinning en 
niet weer om een nieuw verhaal. 
JOB vraagt wat de concrete suggesties en achterliggende gedachten zijn 
van de inspectie als ze willen focussen op mechanismen en verklaringen.  
De inspectie ziet ook gebeuren dat het gooien van een steen zonder enige 
of beperkte analyse minder effectief is. Het is een voornemen om verder 
te kijken naar kansenongelijkheid en verschillen, waar zitten nu de echte 
knelpunten en hoe komen die dan. Ook meer naar mechanismen en 
verklaringen kijken, zodat er handelingsperspectief ontstaat. Als 
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toezichthouder zijn we ook verplicht om ongewenste trends te noemen in 
de staat. 
PO-Raad vindt dat die rol wel verder doordacht moet worden. 
VO-raad vraagt zich af of dit voldoende toevoegt aan de debatten. 
 
De inspectie zegt dat we herkennen wat beschreven wordt en haalt hierbij 
de uitspraak aan van Piet de Rooij die zegt het onderwijs is genoeg.  Er 
gaat heel veel goed. Scholen hebben het gevoel dat ze het niet beter 
kunnen doen. Onze taak is heel erg kijken naar hoe de leerling het doet. 
De kritiek op het onderwijsstelsel wordt vaak op zichzelf betrokken door 
leraren en schoolleiders. Segregatie en lerarentekort is een goed 
voorbeeld daarvan. Vraag is wel of het nou alleen de rol van de inspectie 
is om dit te constateren of dat je bv ook moet regelen dat leraren op 
lastige scholen meer betaald krijgen. Ook proberen we al om niet steeds 
met nieuwe thema’s te komen.  
PO-Raad geeft terug in hoeverre heeft de inspectie hier zelf aan 
meegewerkt. 
De voorzitter merkt op of dat ook niet de rol van de toezichthouder is. 
JOB merkt op dat er in dit land nog steeds leerlingen niet voldoende 
kansen krijgen en kunnen meeprofiteren. Ligt dit aan de boodschap of hoe 
mensen die boodschap krijgen. 
AVS vraagt zich ook af wat het lerend vermogen is van de sector inzake 
de kwaliteitscultuur. Perspectief van de gever en van de ontvanger. Het 
moet beiden naar elkaar toe komen. Hoe komt het dat het veld zich zo 
snel aangevallen voelt?  
JOB inzake de thema’s aansluitend bij LAKS, dat de studentenraden veel 
meer ingezet moeten worden en de medezeggenschap uitbreiden buiten 
de studentenraad. In het mbo blijven sommige zaken nog wat achter.  
JOB inzake stage discriminatie lijken er hele grote verschillen tussen 
scholen en stages te zijn. Bv goede school en goede stage of pech met 
slechte school en slechte stage. Veel sprake van stagediscriminatie, dat 
beïnvloedt je leercurve. 
 
De inspectie ziet samengevat drie lijnen: 
- Meer handelingsperspectief 
- Als je niet weet waar je staat als school is het ook moeilijk om te 

handelen, nu op stelselniveau 
- Lerend vermogen, kunnen we met kritiek omgaan. 

 
De inspectie wil zeker hierover de komende tijd in gesprek blijven met 
elkaar. Vroeger maakten we een rapport voor de Kamer, maar nu met 
name voor het veld en de Kamer ook natuurlijk. 
De inspectie spreekt veel dank uit voor de input. 
 
Jaarwerkplan 2019 
Dit zijn de thema’s voor de staat van het onderwijs 2020. 
AVS vraagt om bij HRM werkdruk schoolleiders toe te voegen. 
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PO-Raad vraagt om verder te kijken dan het HRM beleid aangezien het 
breder dan dat is. 
De inspectie antwoordt dat dit de focus is, maar moeten wel breder gaan 
kijken en naast HRM de organisatie van de school toevoegen. 
 
Leerlingen met extra ondersteuning: 
LAKS vraagt hoe leerlingen de extra ondersteuning ervaren, wordt dit ook 
meegenomen? 
De inspectie gaat hier wel wat meer naar kijken. 
PO-Raad vraagt of de onderwijsachterstanden hierin zitten. Volgens de 
inspectie niet, dit gaat echt over individuele behoeften. De inspectie heeft 
dit wel opgenomen in de Staat. 
 
Doorlopende leerlijnen en curriculum: 
Geen aanvullingen. 
 
De voorzitter dankt de deelnemers voor hun inbreng en de inspectie voor 
haar toelichting. 
 

4. Nieuw resultatenmodel primair onderwijs 
Doel: bespreken van het concept onderwijsresultatenmodel en reflectie op 
dit model. 
Toelichting: het onderwijsresultatenmodel beschrijft de wijze waarop de 
inspectie tot een oordeel komt op de standaard OR1 Resultaten uit het 
onderzoekskader. In de afgelopen periode is (met betrokkenheid van de 
sector) gewerkt aan een nieuw model. De inspectie presenteert het model, 
waarna gezamenlijk gereflecteerd kan worden op dit model. 
 
De voorzitter dankt de inspectie voor haar toelichting. 
 

5. Rondvraag en 6. Sluiting 
De voorzitter zegt dat het ook weer een bijzonder moment is aangezien de 
heer Jonk weggaat bij de inspectie. De voorzitter wil de heer Jonk met 
name bedanken namens de ringen voor de samenwerking in de afgelopen 
jaren. 
De voorzitter sluit de vergadering en dankt de deelnemers voor hun 
inbreng. 
 


